
همچنان سرگردان 
بین »دولتی« و 

»خصوصی«
علــی خطیــر مدیرعامــل اســتقلال 
سه شــنبه شــب )18 مهرمــاه( در 
مصاحبــه ای تلویزیونــی حرف هایی 
زد کــه شــاید قســمتی از آن بــرای 
بیننــدگان آن برنامــه تــازه باشــد، 
بــه  و  ا رات  ظهــا ا ز  ا نچــه  آ مــا  ا
ذهن هــا متبــادر شــد، ایــن بــود کــه 
آبی پوشــان پایتخــت )البتــه مثــل 
رقیــب دیرین شــان پرســپولیس( 
همچنــان محتاج کمک های فراوان 
دولت اند و بدون چنین استمدادی 

امورات شــان نمی گــذرد.
ایــن واقعیتــی اســت کــه تقریبــاً 
همگان می دانند و ســالیان مدیدی 
اســت کــه بــدون تزریــق پول هــای 
اهدایــی ســازمان تربیــت بدنــی که 
بعــداً بــه وزارت ورزش تغییــر نــام 
داد، اســتقلال و پرســپولیس قــادر 
بــه تأمین منابــع عظیمی نبودند که 
برای اداره این دو باشــگاه پرطرفدار 
)ولــی پرحاشــیه( بــه آن نیــاز مبــرم 

وجــود دارد.
ایــراد بــزرگ در مصاحبه تلویزیونی 
خطیــر ایــن بــود کــه او در عیــن 
تشــریح دیدارها و گفت و گوهایش 
بــا برخــی نماینــدگان »مجلــس« و 
مطلع کــردن آنها از دریای نیازهای 
مالــی باشــگاهش و امکاناتــی کــه 
بــرای حــل مشــکلاتش می طلبــد، 
مدعــی بــود کــه در امــر درآمدزایــی 
هــم فعــال اســت و تأکیــد کــرد کــه 
مبالغــی از اسپانســرها قابل جذب 
اســت کــه بــا همان هــا می توانــد 
بخشــی از امورات باشــگاه را تأمین 
و کارهــا را اجرایــی کنــد. خطیــر 
گفــت چــون هــر اسپانســری از این 
می ترســد کــه بــا حمایــت مالــی 
صــرف از یکــی از دو تیــم پرطرفــدار 
خیل عظیــم طرفــداران تیم مقابل 
را از دســت بدهد، اکثر آنها به عقد 
قراردادهای همزمان با سرخابی ها 
و حمایــت از هــر دوی آنــان تمایــل 
دارنــد امــا اشــکال اینجاســت کــه 
بــرای چنیــن کاری بایــد بیــن 300 تا 
400 میلیــارد تومــان هزینــه کنند و 
تعــداد شــرکت ها و تولید کننــدگان 
کالاهایی کــه آمادگی پرداخت این 
ارقــام درشــت را داشــته باشــند، 

قلیــل اســت.
اظهــارات فــوق بیــش از هــر چیــزی 
ایــن نکتــه را بــه ذهــن آورد کــه اگــر 
خطیــر می توانــد بخشــی از بودجــه 
ز آبی هــا را از طریــق  مــورد نیــا
کمک هــای مالــی اینگونــه نهادها و 
کارخانه ها تأمین کند، به چه سبب 
بــه صحبت هایــش بــا نماینــدگان 
مجلــس ادامه می دهــد و اگر بدون 
پــول دولــت، اســتقلال )و همچنین 
پرســپولیس( هیــچ شانســی بــرای 
اســتمرار حیــات خــود ندارنــد، چــرا 
بخــش مربــوط بــه تلاش هایــش در 
راه درآمدسازی را عمده می کند. در 
حالــی کــه AFC همانند فیفــا بر این 
نکتــه تأکیــد دارد کــه باشــگاه های 
آســیایی نباید به کمک رســانی های 
دولتی متکی باشند و مؤظف اند که 
همچــون نهادهــای اداری »تملــک 
خصوصــی« عمــل کننــد، چگونــه 
آبی هــا بــا خط مشــی ترســیم شــده 
توســط خطیــر هــم بــه کمک هــای 
رد  200 میلیــا 100 تــا  دســت کم 
تومانــی اسپانســرها چشــم دارنــد 
هــم می کوشــند بــا آمــاده ســاختن 
نهادهــای دولتی از میزان نیازشــان و 
اســتفاده از بودجه هــای تزریقی آنها 
گــذران عمــر کننــد. روبــه راه کــردن 
امــورات مالــی ســرخابی ها واقعــاً 
ســخت اســت امــا آیا حرف هــای تازه 
خطیــر تأکید روشــنی بر این موضوع 
ســتقلال همچــون  ا کــه  نیســت 
پرســپولیس هــم دولتی اســت و هم 
قــدری خصوصی و بــرای »درآوردن« 
پــول مورد نیازش بــه هر مجرایی 
روی مــی آورد حتــی اگــر آن 
مجــرا ناقــض ویژگی هــا و 
الزام هایــی باشــد کــه برای 
کســب مجــوز حرفــه ای 
و شــرکت در مســابقاتی 
همچــون لیــگ فوتبــال 
قهرمانــان آســیا بــه آن 
نیازی حیاتــی وجود دارد.

سعید مهری

ارزان ترین

بــا توجــه بــه قــرارداد بســیار کمــی کــه با ســعید مهــری منعقد شــده، 
ایــن بازیکــن تبدیــل بــه یکــی از ارزان تریــن بازیکنان حرفــه ای تاریخ 
باشــگاه اســتقلال شده است. باشگاه استقلال برای مهری در فصل 
جــاری رقــم 150 میلیــون تومان را در نظر گرفته که نســبت به رقم 13 
میلیــارد دســتمزدی کــه بــرای فصل قبــل او در نظر گرفته شــده بود، 

بســیار کمتر اســت.

آرمان رمضانی

بازگشت سخت شد

جــواد نکونــام نشــان داده علاقــه زیــادی بــه آرمــان رمضانــی دارد و بــه 
دنبال ســاختن مهاجمی گلزن از این بازیکن اســت اما تلاش ســرمربی 
اســتقلال تا کنون جواب نداده و با اضافه شــدن گوســتاوو بلانکو به خط 
حملــه آبی هــا قطعــاً جــا بــرای ورود رمضانی بــه ترکیب اســتقلال تنگ تر 
خواهــد شــد و بعیــد اســت ایــن بازیکــن بعــد از حضــور بلانکــو شانســی 

برای بازی داشــته باشــد.

استقلال

رد شکایت رقیب

باشــگاه ســپاهان از اســتقلال شــکایتی مطــرح کرده بود کــه به جایی 
نرســید. شــکایت باشگاه سپاهان از باشگاه اســتقلال در خصوص 
فســخ قــرارداد محمــد محبــی بــود که  پــس از اینکــه در تیرمــاه 1402 
حکم ابتدایی صادر شــد در نهایت کمیته وضعیت نســبت به دعوای 
خواهــان حکــم بــه بی حقــی صــادر کــرد تــا اســتقلال از ایــن شــکایت 

تبرئه شــود.

از کمپ آبی
11استقلال

 وصال روحانـی
روزنامه نگار

 zیادداشت

پنجشنبه  20 مهر 1402  سال بیست و هفتم  شماره 7418  

قایدی زمانی که به 
امارات رفت قراردادی 

به مدت 5 سال با 
الاهلی امضا کرد 

که در پایان فصل 
جاری 2 فصل دیگر 

از این قرارداد باقی 
خواهد ماند. باشگاه 

استقلال هم اگر 
تمایل به بازگرداندن 

قایدی در پایان 
فصل جاری داشته 

باشد، باید مبلغ قابل 
توجهی برای پرداخت 

به باشگاه الاهلی 
امارات تأمین کند تا 

بتواند چنین بازیکنی 
را در اختیار داشته 

باشد

 با کدام پول قرارداد 5ساله 
با الاهلی فسخ شود؟

مهدی قایدی؛ 
سنگ بزرگ

بازگشــت مهــدی قایــدی بعــد از پایــان فصــل جــاری 
بــا درخواســت جــواد نکونــام در حالی از ســوی برخی 
رســانه ها مطــرح شــده کــه ایــن موضــوع از جهــات 

مختلــف قابل بررســی اســت.
مســأله اول ایــن اســت کــه همیــن کادر فنــی و کادر 
مدیریتی که گفته می شود بر سر بازگرداندن قایدی 
بــه اســتقلال بعــد از پایــان فصــل بــه اجماع رســیده 

باشــند، فصــل بعد نیز بر مســند کار باشــند.
هــر چنــد کــه داشــتن بازیکنــی با ســیاق قایــدی را 
هــر مربــی درخواســت خواهــد داد و بعیــد اســت 
اصــولاً کادری باشــد که از داشــتن چنین بازیکنی 
صرفنظر کند اما به هر شــکل ابتدا باید ســرمربی 
یــک تیــم بــرای جــذب بازیکــن درخواســت بدهد 
و بــا توجــه بــه اینکــه هنــوز زمــان قابــل توجهــی تا 
پایــان فصــل باقــی مانــده و حتی ممکن اســت در 
صورت قهرمان شــدن اســتقلال نیز جــواد نکونام 
بــه دلایلــی کــه بــرای خــودش قابل توجه اســت از 
اســتقلال اســتعفا کند، بنابراین قرار دادن نام این 
بازیکــن را در فهرســت خریدهــای فصــل بعــد آن 
هــم از چنیــن فاصله ای باید بیشــتر شــبیه به یک 

طــرح خام دانســت.
از طــرف دیگــر حتــی اگر همــه چیز به همان ســمتی 
برود که خطیر و نکونام در استقلال باشند و موضوع 
جــذب قایــدی در اولویــت مدیــران این باشــگاه قرار 

بگیــرد، بایــد بــه قــراردادی کــه قایــدی بــا باشــگاه 
الاهلــی امــارات منعقــد کــرده و هنــوز بعــد از 

پایــان فصــل جــاری 2 فصــل دیگــر از آن 
باقــی خواهــد مانــد، توجــه کرد.

باشگاه اســتقلال یک بار در زمان 
مربیگــری ســاپینتو توانســت 

قایــدی را بــه طــور قرضــی از 
باشــگاه الاهلی به خدمت 
بگیــرد امــا نتیجــه جــذب 
قایدی بدهی به باشگاه 
اماراتــی شــد و هنــوز 
ایــن مبلــغ بــه باشــگاه 
اماراتــی واریــز نشــده 

اســت.
کــه  نــی  یــدی زما قا
رفــت  ت  را مــا ا بــه 
قــراردادی بــه مــدت 5 
ســال بــا الاهلــی امضــا 

کــرد کــه در پایــان فصل 
جــاری 2 فصــل دیگــر از 

ایــن قــرارداد باقــی خواهــد 
ه اســتقلال  نــد. باشــگا ما

هــم اگــر تمایــل بــه بازگرداندن 
قایــدی در پایــان فصــل جــاری 

داشته باشد، باید مبلغ قابل توجهی 
بــرای پرداخت به باشــگاه الاهلی امارات 

تأمیــن کنــد تــا بتوانــد چنیــن بازیکنــی را در 
اختیــار داشــته باشــد.

در عیــن حــال بایــد بــه ایــن موضــوع مهــم 
نیــز توجــه داشــت اگــر قایــدی در فصــل 

جــاری نمایــش مطلوبــی داشــته باشــد، چــه 
بســا همیــن باشــگاه الاتحــاد کلبــا کــه فرهــاد 
مجیــدی را بــه عنــوان ســرمربی روی نیمکــت 
خــود می بینــد بــار دیگــر بــا باشــگاه الاهلــی 
مذاکــره کــرده و بــرای یــک فصــل دیگــر قایدی 
را در اختیــار بگیــرد. حتــی ممکــن اســت قایدی 
طــوری پیــش بــرود کــه باشــگاه الاهلــی امــارات 
نســبت بــه در اختیــار داشــتن این بازیکــن ابراز 
نیاز کند و در چنین شرایطی بازگشت قایدی به 

اســتقلال بســیار ســخت تر خواهــد شــد.

 با کدام بودجه؟!
موضوع بازگشــت مهدی قایدی از این بابت بیشــتر 
زیــر ســؤال مــی رود کــه می بینیــم وضعیــت مالــی 
باشــگاه اســتقلال همیــن حــالا رو بــه راه نیســت و 
خطــر حــذف از لیــگ قهرمانان آســیای فصــل آینده 
این باشــگاه را به طور جدی تهدید می کند. باشــگاه 
اســتقلال در ابتــدای فصــل جــاری نیــز بــا فشــار 
حداکثــری هــواداران بــرای حفظ قایــدی مواجه بود 
امــا فقــدان بودجه کافی موجب شــد این بازیکن به 
باشــگاه ســابقش بازگــردد و حــالا نیــز اگــر انگیزه ای 
بــرای بازگردانــدن ایــن بازیکــن وجود داشــته باشــد 
تــا شــاید اســتقلال فصــل بعــد از چنیــن بازیکنــی 
برخــوردار باشــد، بایــد منابــع مالی مــورد نظر تأمین 
شود تا چنین بازیکنانی به خدمت استقلال درآیند. 
اینکــه صحبــت از بازگرداندن قایدی شــود در حالی 
کــه قراردادهــای فصــل پیــش تســویه نشــده، از آن 
ادعاهایــی اســت کــه بــا واقعیــت امــروز اســتقلال 
همخوانی ندارد و باید در این راســتا معجزه شــود تا 

اســتقلال از بحــران مالــی عبــور کند.

ورمزیار: چرا استقلال باید در مشهد بازی کند؟

وی ای آر بیاورند تا شاهد 
فوتبال پاک شویم

خطر تیم هوادار از سپاهان بیشتر است

این روزها با اینکه لیگ تعطیل اســت، 
امــا اخبار حاشــیه ای کم نیســت، 

از بحــث داوری های پراشــتباه 
کــه نتیجــه بازی هــا را تغییــر 
داد تــا میزبانی اســتقلال به 
جــای تهــران در مشــهد! بــه 
ایــن مــوارد بایــد حکم هــای 

کمیتــه انضباطــی کــه باعــث 
کم شــدن امتیاز پرســپولیس و 

صدرنشینی استقلال شد نیز اضافه 
کــرد. در ایــن میان و در حالــی که همچنان 

حواشــی تیم اســتقلال را محاصره کرده اســت، 
ایــن تیم باید خــودش را برای بازی با تیم هوادار 
آماده کند. حریفی که مربی اش روزگاری به جای 
نکونام هدایت تیم استقلال را برعهده داشت و 
به هیچ صورت حاضر نیست بازنده میدان باشد. 
در روزهایی که تیم ملی به اردن سفر کرده تا در 
بازی های چهارجانبه شرکت کند، نکونام همراه 
با شــاگردان خود برای کسب پنجمین پیروزی و 
حفظ صدرنشــینی تــلاش می کند. در خصوص 
تمام مســائل حاشــیه ای که ایــن روزها پیرامون 
تیم استقلال وجود دارد به سراغ صادق ورمزیار 

کاپیتان سابق استقلال رفتیم.
  استقلال توانست تیم مس رفسنجان 

را شکست دهد و با توجه به حکمی 
که کمیته انضباطی داد، صدرنشین 

مسابقات لیگ برتر شد، اما همچنان 
گفته می شود این تیم زیبا بازی نمی کند، 

نظر شما در این خصوص چیست؟
روند امتیازگیری اســتقلال بســیار خوب اســت و 
باید به مدیریت، کادر فنی و بازیکنان که زحمت 
می کشــند، خســته نباشــید بگوییم. این روند به 
اســتقلال کمک می کند از حواشــی دور شــود و از 
مشکلات و اختلافات درون تیمی فاصله بگیرد. 
اســتقلال تاکنون توانسته امتیازات خوبی بگیرد 
و از باب نتیجه گیری خیلی خوب بوده است، اما 
چون در این تیم جابه جایی زیادی صورت گرفته 
و بازیکنان زیادی از این تیم خارج شده اند قطعاً 
باعث شده که نتوانند در بازی های ابتدایی چندان 
بدرخشــند، امــا انتظــار بــازی زیبا به نظــرم انتظار 
زیادی است که من نمی پسندم. مطمئن هستم 

با ادامه بازی ها استقلال هم زیبا بازی می کند.
 اما گفته می شود که نکونام تفکر 

دفاعی دارد و همین تفکر باعث شده که 
استقلال چندان زیبا بازی نکند!

بحث ما در اینجا بردن است و گرفتن امتیاز. 
هرکسی برای رسیدن به مقصود خود مسیری 
را انتخــاب می کنــد و نکونــام برای رســیدن به 
هدفش چنین مسیری را انتخاب کرده است. 
به شــخصه مطمئن هستم که در ادامه لیگ 

استقلال حتماً خوب هم بازی خواهد کرد.
 این روزها به خاطر حکمی که برای 
پرسپولیس داده اند حرف و حدیث 

زیاد است. گفته می شود که چرا کمیته 
انضباطی فقط یک امتیاز از این تیم کم 

کرده، نظر شما در این خصوص چیست؟
من از قانون ســر در نمی آورم و نمی توانم نظر 
خاصی دهم، اما بهتر است مسئولان کمیته 
انضباطی در این باره نظر خودشان را بدهند.
 گفته می شود تا زمانی که قرارداد برخی 
از بازیکنان استقلال کم نشود، امکان 

ثبت قرارداد گوستاووبلانکو وجود ندارد، 
نظر شما در این خصوص چیست؟

قراردادها در ســال گذشــته بسته شده است 

و بازیکنــان بایــد بپذیرنــد کــه قراردادشــان را 
کاهــش دهنــد. در دنیا چنین اتفاقی می افتد 
و بازیکنان بارســلونا قراردادشــان را کم کردند 
تــا هــم از لحــاظ روحــی و روانــی کمک 
کــرده و هــم تیم شــان را قوی تــر 
کنند. حق بازیکنان اســت که 
پول شــان را بگیرند، ولی اگر 
با بازیکن بهتری در کنارشان 
کار کننــد، بــرای ســال های 
آینــده آنهــا بهتــر خواهــد 
بــود. از بازیکنــان اســتقلال 
می خواهیــم قراردادشــان را 
کــم کننــد تا بــا کســب موفقیت به 
قرارداد ســال بعدشان کمک کنند. وقتی 
بازیکن موفقیتی کســب می کند، دعوت از او 

و خواسته هایش بیشتر می شود.
 این روزها انتقادات زیادی به سبک 

داوری های لیگ می شود. در چند بازی از 
جمله بازی پرسپولیس و گل گهر نتیجه 

بازی با اشتباه داور عوض شد، نظر شما 
در این باره چیست؟

همــه داوری هــا را می بیننــد و رصــد می کننــد. 
ز  ا خیلــی ضعیف تــر  ل  مســا ا وری هــا  ا د
ســال های گذشــته شده اســت. نمی دانم چرا، 
امــا اشــتباهات تأثیرگــذار زیــاد اســت و بــرای 
داوری های مان خوب نیست. به نظرم داوری ما 
به اندازه فوتبال مان پیشرفت نکرده و در فصل 

جاری تاکنون خیلی ضعیف عمل کرده اند.
 خیلی ها این ضعف را به نبود وی ای آر 

ربط می دهند . اما معتقد هستند 
تعمدی هست تا این سیستم به فوتبال 

ما راه پیدا نکند تا بعضی تیم ها سود 
ببرند. در این خصوص آقای خیابانی 

 حرف های جنجالی زد. نظر شما
در این باره چیست؟

مــن نمی توانم مثــل آقای خیابانــی حرف های 
جنجالــی در ایــن خصــوص بزنم امــا معتقدم 
اگــر توقع فوتبــال پاک داریم باید اجازه دهیم 

تا وی ای آر به فوتبال ما ورود کند.
 لیگ دوباره تعطیل شد این تعطیلی های 

گاه و بیگاه را چطور ارزیابی می کنید؟
امیــدوارم ایــن تعطیلی هــا به حداقل برســد چون 
شرایط را برای تیم ها سخت می کند و به ضرر تیم 
ملی هم می شــود ما بازیکنان خوبی مثل ترابی را 
به دلیل آسیب دیدگی از دست دادیم و این مسأله 
تاوان همین شرایط موجود است قطعاً تعطیلی ها 

به ضرر تمام تیم ها و خود تیم ملی است.
 نکته دیگری که این روزها باعث تعجب 
همه شده این است که به دلیل ترمیم 
چمن ورزشگاه آزادی استقلال باید در 
مشهد میزبان حریفان خود باشد. نظر 

شما در این خصوص چیست؟
مــن هــم ایــن مســأله را تــازه شــنیدم و خیلــی 
تعجــب کــردم امیــدوارم ایــن اتفــاق نیفتد. با 
اینکه اســتقلال در همه شــهرها طرفدار دارد 
اما بهتر است در تهران بازی کند. مگر ترمیم 
یک ورزشگاه چقدر زمان می برد؟ اگر یکی دو 
بازی باشد اشکالی ندارد اما بیشتر از آن قطعاً 

به ضرر استقلال است.
 استقلال بعد از تعطیلات باید به مصاف 

تیم هوادار برود. این بازی را چطور 
ارزیابی می کنید؟

استقلال شرایط خوبی دارد و تیم هوادار هم 
تیــم خوبی اســت و قطعاً بازی برای اســتقلال 
ســخت می شــود . امیدوارم اســتقلالی ها این 
بازی را دســت کم نگیرند چون بازی با هوادار 

خطرش از بازی با سپاهان بیشتر است.

مهدیه دریابیگی
روزنامه نگار


